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Засідання відкрив
Президент ICEM Сензені
Зоквана. У вступній про-
мові він наголосив на
тому, що керівництво
докладає багато зусиль
щодо активізації роботи
в ICEM та її подальшого
розвитку. За процеду-
рою Виконком затвердив
Протокол попереднього
засідання Виконкому, що
проходило у Бангкоці
в листопаді минулого
року.

До порядку денного
Виконкому були включені
такі питання: звіт Секре-
таріату, зокрема звіти по
галузях та напрямах
роботи; звіти з регіо-
нальної роботи; низка фі-

нансових питань, прийом
нових членів; співробіт-
ництво з іншими глобаль-
ними федераціями (ГФ),
доповіді зі «Сталого роз-
витку», звіт про кампанію
за гідну працю, проектна
робота; кампанії солідар-
ності, перспективний план
роботи та інше.

Генеральний Cекретар
ICEM Манфред Варда
доповів членам Викон-
кому, що члени Президії на
своєму засіданні розгляну-
ли проблему продовольчої
кризи, та запропонував
Виконкому ухвалити відпо-
відну Резолюцію.

Манфред Варда нага-
дав, що мобілізація роботи
в ICEM розпочата рішен-

ням, яке прийняв З’їзд
щодо переведення штаб-
квартири до Женеви в при-
міщення Міжнародної Фе-
дерації металістів (IMF).
Зрозуміло, що подальші
кроки до чергового З’їзду
будуть спрямовані на
поетапну інтеграцію ICEM
з цією Глобальною Фе-
дерацією. В листопаді ми-
нулого року на З’їзді
ICEM відбулося завершен-
ня об’єднання ICEM з
Міжнародною Федерацією
промислових працівників
(WFIW), а у вересні 2007
року найбільша міжнарод-
на структура — Міжнарод-
на Конфедерація проф-
спілок (ITUC) була створе-
на злиттям МКСП та ВКП.

Для координації робо-
ти з іншими ГФ та узгод-
женням позицій з напрямів
діяльності в ICEM створю-
ються робочі групи, зокре-
ма планується провести
Конференцію зі сталого
розвитку спільно з ГФ.
Термін «сталий розвиток»
означає три головні заса-
ди концепції сталого роз-
витку — економічний, соці-
альний та екологічний.

Тенденція злиття ве-
ликих профспілкових
об’єднань обумовлена
викликами, що стоять
перед      найманими пра-
цівниками сьогодні.

Манфред Варда роз-
повів, що тепер в апараті
ICEM будуть працювати
14 співробітників, части-
на з яких переїжджає з
Брюсселя, а також — це
нові співробітники. Нині
проходить конкурс на
заміщення посади Регіо-
нального Координатора
для нашого регіону, досі
цю посаду обіймав Євген
Купрін.

Манфред Варда ак-
центував свою увагу на
проблемних питаннях у
різних регіонах світу та
поінформував про засі-
дання щорічних Регіо-
нальних організацій.

В ICEM Регіональні
організації були створені
на основі географічних,
історичних і культурних
критеріїв: Азіатсько-Тихо-
океанський Регіон; Африка
— на південь від Сахари;
Північна Африка та Близь-
кий Схід; Північна Америка;
Південна та Центральна
Америка і Карибський ба-
сейн;  Центральна  Європа;
(Закінчення на 2-й стор.)

АТОМПРОФСПІЛКА: МІЖНАРОДНА СПІВПРАЦЯ
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У другій декаді червня у Женеві (Швейцарія) відбулося щорічне засідан-
ня Президії та Виконкому ICEM.

Регіональну організацію (РО) ICEM по Східній Європі, Центральній Азії
та Південному Кавказі представляли Президент РО та віце-президент ICEM
голова «Росвуглепрофу» І.І. Мохначук, віце-президент ICEM по жіночій
квоті Є.В. Єсеніна. Від російських профспілок — голова профспілки
«Нафтогазбуду» Росії Л.О. Миронов та голова профспілки енергетиків Росії
В.М. Вахрушкін.

Українські членські профспілки ICEM представляє у Виконкомі Голова
Атомпрофспілки В.О. Матов.

ОФІЦІЙНІ ЗВЕРНЕННЯ

ЗАЯВА
прес-служби

Федерації профспілок України

25 червня 2008 року в окремих
Інтернет-виданнях («Українська правда»,
«Подробности») вилито чергову порцію
бруду на Федерацію профспілок України
та її керівника. Зробив це, як і раніше,
голова Національного форуму профспі-
лок Мирослав Якібчук. Він стверджує:
«…суд признал лидера «официальных»
профсоюзов преступным бездельником».

Приводом для таких висловлювань М.
Якібчука стало звернення ФПУ до
Господарського суду м. Києва з позов-
ною заявою про визнання відомостей,
поширених М. Якібчуком в окремих ЗМІ,
неправдивими і такими, що принижують
ділову репутацію, а також про відшкоду-
вання моральної шкоди. 

Твердження Якібчука, що зазначену
заяву було розглянуто Господарським
судом і викладені у ній факти нібито
визнано судом неправдивими, не відпові-
дає дійсності. Насправді суд навіть не
розглядав цю справу по суті, а тому й не
міг прийняти будь-яких рішень з цього
питання.

Судом винесено ухвалу лише про при-
пинення провадження згаданої справи саме
у Господарському суді і необхідності її розг-
ляду у суді загальної юрисдикції. Федерація
профспілок України вважає, що така ухвала
винесена без достатніх правових підстав і
тому 12 червня 2008 року оскаржила її в
установленому законом порядку.

Федерація профспілок України наголо-
шує, що обов’язково доведе у судовому
порядку наклепницький характер інфор-
мації, яка поширюється М. Якібчуком у
ЗМІ, і не дозволить будь-кому вдаватися
до дій, які принижують ділову репутацію
ФПУ, честь і гідність її лідерів.
25.06.2008

ЗАЯВА
прес-служби

ДП НАЕК «Енергоатом»
щодо прес-конференції народних

депутатів від опозиційної
Партії регіонів А.Деркача,

І. Богословської, В. Сівковича

«Заяви депутата, колишнього керівника
НАЕК «Енергоатом» А. Деркача вважаю
панічною реакцією на заяву президента
Компанії Юрія Недашковського про намір
перевірити діяльність керівництва НАЕК
«Енергоатом» за період з жовтня 2006 до
червня 2008 року», — заявляє керівник прес-
служби НАЕК «Енергоатом» Ілона Заєць.

Про це свідчить свідоме перекручування
інформації та намагання інкримінувати
Юрію Недашковському зловживання в НАЕК
«Енергоатом». На посаді заступника мініст-
ра палива та енергетики, яку він обіймав з
жовтня 2006 року до червня 2008 року, він
опікувався питаннями стратегічного розвит-
ку атомної промисловості та енергетики, а
не координацією фінансових потоків, закупі-
вель та кадрової політики в «Енергоатомі».

Щодо його попередньої діяльності на
посаді президента НАЕК «Енергоатом», яку

він обіймав двічі (у 2000—2002 рр. та у
2005—2006 рр.), то жодної справи про банк-
рутство НАЕК «Енергоатом» у цей період не
порушено. Вперше справу про банкрутство
Компанії було відкрито під час управління
Сергія Тулуба, вдруге — Юрія Коврижкіна.

Закриття справи про банкрутство у
листопаді 2007 року можна вважати про-
валом роботи юридичної служби А.
Деркача, оскільки борги кредиторам
погашалися у повному обсязі, без тих
дисконтів, про які було домовлено у
2005—2006 роках. 

Окрім боргів за справою по банкрут-
ству великими сумами погашалися сум-
нівні борги, які не мали значного впливу
на діяльність Компанії. Натомість,
розв’язання міжнародних справ за борга-
ми перед ТОВ «АМТО», ТОВ «ВВД» та
Remington Worldwide Ltd. було залишено
без належної уваги.

Є нюанси і в політиці закупівель часів
Деркача. Наведемо лише один з прикла-
дів. У 2007 році ремонт конденсатора 1-го
енергоблока Южно-Української АЕС кош-
тував Компанії у п’ять разів більше, ніж
аналогічні роботи на Запорізькій АЕС у
2006 році. Більше того, цих коштів не вис-
тачило на роботи з антикорозійного
покриття трубок конденсатора.

Через оборудки з будівництвом бриз-
кальних басейнів на користь сумновідо-
мого екс-депутата Дмитра Крючкова ці
роботи досі не розпочато, проте перегля-
нуто результати тендера, а вартість про-
позицій переможця зросла на 50 млн.
гривень.

Це лише незначна частина фактів, про
які писали ЗМІ і які підтверджено докумен-
тами НАЕК «Енергоатом». Найцікавіше буде
оприлюднено після перевірки, ініційованої
Юрієм Недашковським.

***
Юрий Недашковский, приступивший к

исполнению обязанностей президента
НАЭК «Энергоатом» 23 июня 2008 года,
намерен изучить факты закупки госпред-
приятием оборудования и материалов по
завышенным ценам в конце 2006 года, в
прошлом году и первой половине теку-
щего года.

Новый руководитель НАЭК в интервью
агентству «Интерфакс-Украина» выразил
благодарность народным депутатам из
фракции оппозиционной Партии регио-
нов за выявление ими злоупотреблений,
допущенных должностными лицами
энергокомпании с начала 2008 года.

«Я искренне признателен народным
депутатам за проявленную бдительность
и проделанную работу», — сказал он.

Собеседник агентства добавил, что
намерен проверить деятельность «Энерго-
атома» в целом и его тендерного комитета
в частности не только за шесть месяцев
текущего года, но и за 2007 год, когда
предприятием руководил народный депу-
тат Андрей Деркач, представляющий
Партию регионов.

«Материалы по всем, я подчеркиваю,
всем выявленным фактам злоупотребле-
ний будут направлены в правоохранитель-
ные органы», — заверил Ю. Недашковский.

Про державне науко-
во-виробниче підприєм-
ство «Цирконій» «Атом-
ник України» періодично
публікує власні матеріа-
ли та «гарячі» проблемні
нотатки із життя трудо-
вого колективу голови
первинної профспілкової
організації Василя Кі-
сільова, повноважного
представника і захисника
інтересів працівників.

Програмою зі ство-
рення ЯПЦ в Україні на
підприємство поклада-
ється виробництво цир-
конієвого сплаву, прока-
ту і комплектуючих для
виготовлення теплови-
діляючих збірок з вико-
ристанням українських
технологій. Гафній, що
виробляється підприєм-
ством як поглинаючий
матеріал, може стати

основою для створення
більш досконалих сис-
тем регулювання роботи
реакторів. Торік, на ви-
конання програми «Цир-
коній України», підпри-
ємством було освоєно
26,43 млн. грн. бюджет-
них коштів на технічне
переоснащення цирко-
нієвого виробництва (з
передбачених планом —
27,7 млн. грн.). Виготов-
лено основної продукції
на суму 8,4 млн. грн.;
реалізовано — на 7,8
млн. грн. Виробництво
діоксиду цирконію до-
сягло 80% проектної
потужності переоснащу-
ваної технологічної лінії
(з метою застосування
магній-хлоридної техно-
логії).

(Закінчення
на 2-й стор.)

ДНВП «ЦИРКОНІЙ»: ПОЗИЦІЯ ПРОФСПІЛКИ
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(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Східна Європа; Центральна
Азія та Південний Кавказ;
Західна Європа; Північна
Європа.

Так, країни Азіатсько-
Тихоокеанського регіону в
цьому році потерпали від
природних катаклізмів. То-
му питання допомоги обго-
ворювалося на цьогорічно-
му регіональному засіданні
у В’єтнамі. Важка ситуація
залишається в Бірмі, тому
ICEM приділяла багато
уваги цій країні і продовжу-
ватиме таку роботу.

У Північно-Американсь-
кій регіональній організації
велика робота проводиться
профспілками щодо лобію-
вання нового трудового
законодавства. Профспілки
Америки підтримують де-
мократів і сподіваються на
перемогу Барака Обами у
президентських виборах.
Дуже критично вони налаш-
товані щодо діяльності ни-
нішнього господаря Білого
дому Джорджа Буша. ICEM
надає допомогу Амери-
канській АФП-КВП щодо
просування нового Тру-
дового кодексу.

Складна ситуація нині і в
Латинській Америці. Проф-
спілки Бразилії плекають
надію на глобальні угоди, які
укладає ICEM, зокрема на
допомогу німецьких проф-
спілок, які підписували
разом з ICEM угоду з транс-
національною компанією
Freudenberg. Заплановано
зустріч з керівництвом ком-
панії щодо продовження
Глобальної Угоди після ана-
лізу виконання її з моменту
підписання.

ICEM працює над про-
довженням Глобальної Уго-

ди з транснаціональною
компанією EDF (Електресіті
де Франс), заплановано
проведення низки зустрі-
чей. Щорічне засідання
Комітету з корпоративної
соціальної відповідальності
розгляне соціальні показни-
ки відповідальності EdF з
цієї угоди разом з представ-
никами підприємств компа-
ній у різних країнах світу,
посланцями профспілок та
міжнародних організацій,
що підписалися під Угодою.

ICEM продовжує сприя-
ти створенню профспілко-
вих мереж у рамках транс-
національних корпорацій.
Сьогодні на порядку денно-
му — створення такої мере-
жі в країнах, де працює EDF.

Згідно з порядком ден-
ним звіти по галузях були
обговорені, доповнені та
затверджені Виконкомом.
До речі, звіти по галузях
були підготовлені та розіс-
лані членам Виконкому
завчасно, тому доповнен-
ня та коментарі від членів
виконкому мали дуже
змістовний характер.

На доповнення до звіту з
гірничодобувної галузі го-
лова польської профспілки
«Солідарність» Казімір Грай-
карек розповів про ситуацію
в Польщі та повідомив, що
профспілка готує акцію « За
права жінок в енергетиці».

Щодо України, то після
вибухів тут на шахтах Єв-
ропейська Конфедерація
профспілок вирішила нада-
ти частину фінансової допо-
моги для підготовки техніч-
них інспекторів.

У липні цього року прой-
де Конференція ICEM з
питань гірничодобувної про-
мисловості в Санкт-Петер-
бурзі, в якій візьме участь і

делегація Атомпрофспілки.
Звітуючи про роботу

комітету з прав працюючих
жінок, Є.В. Єсеніна нагада-
ла, що ICEM реалізує 7 зав-
дань, які були прийняті на
Жіночій Конференції в Банг-
коці. Розповіла про перемо-
гу турецьких жінок, які роз-
почали страйк 26 вересня
2006 року і лише в грудні
2007-го профспілка Petrol-Is
підписала відповідну Угоду з
компанією Novamed на три
роки. Згідно з угодою 84
страйкарям повернуто ро-
бочі місця з 2 січня 2008
року, підвищено зарплату на
5% на перший рік угоди, і на
4% — на другий та третій
роки угоди, а також погод-
жено соціальний пакет.

Є. Єсеніна наголосила,
що в цьому році заходи, при-
свячені жіночому святу — 8
Березня, мали більш конк-
ретний зміст з метою лобію-
вання прав жінок у різних
регіонах. Жіноча Конфе-
ренція для нашого Регіону
запланована на вересень
2008 року в Ташкенті.

На цьому засіданні
Манфред Варда приділив
особливу увагу і питанню
субпідрядної праці. Він
ознайомив учасників з ініціа-
тивою Глобальної Федерації
UNI щодо проведення пере-
говорів з агенціями зайня-
тості. Напевно, ICEM приєд-
нається до цієї ініціативи і
візьме участь у засіданні у
вересні 2008 року. Багато
членських організацій ICEM
мають також непоганий
досвід з цього питання.

З невеликою доповід-
дю на Виконкомі також
виступив Ларс Мюре, нор-
везький профспілковий
діяч, який очолює енерге-
тичну секцію ICEM.

Л.О. Миронов, голова
профспілки російського
«Нафтогазбуду» розповів
про рішення профспілок
газового сектору проводи-
ти між собою консультації,
якщо буде створена струк-
тура, аналогічна структурі
в країнах ОПЕК, але проф-
спілки радяться уже зараз.

Члени Виконкому обго-
ворили фінансовий стан
організації, заслухали ау-
диторський звіт, звіт про
сплату членських внес-
ків, розглянуті клопотання
профспілкових організації
щодо зменшення суми
внесків тощо.

Після закінчення роботи
Виконкому Генеральний
секретар подякував праців-
никам, які залишають роботу
в ICEM і не переїздять до
Женеви. Це — Євген Купрін,
Енн де Бук, Надін Якобс,
Клаудіо Джуліані, Норіко
Міязакі, Жаннет Ван Донген,
Яміна де Лаєт, Опал Браун
та інші.

Атомпрофспілка також
висловлює щиру подяку всім
працівникам Секретаріату,
які протягом багатьох років
працювали в ICEM і з
Атомпрофспілкою включно.

У Женеві розпочався
новий етап роботи ICEM
— Міжнародної Федера-
ції профспілок працівни-
ків хімічної промисло-
вості, енергетики, гірни-
ків та некваліфікованих
робітників, членом якої
тривалий період є Проф-
спілка працівників атом-
ної енергетики та про-
мисловості України.

Леся СЕМЕНЯКА,
головний фахівець

з міжнародної роботи
Атомпрофспілки

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Сьогодні ДНВП «Цир-
коній» продовжує перебува-
ти у тривалому процесі
санації, завершити яку пла-
нується до кінця 2008 року.
Трудівники підприємства,
переживаючи досить склад-
ний соціально-економічний
період, не втрачають надії
на відродження і розвиток
унікального виробництва.
Обнадіює утворення у квітні
цього року державного кон-
церну «Ядерне паливо
України», до складу якого
після оздоровлення свого
фінансового стану підпри-
ємство буде включено.

Позитивним у плані
активізації робіт зі створен-
ня ядерно-паливного циклу
є те, що підписано довгоо-
чікуваний контракт між
«Енергоатомом» і «Східним
ГЗК» на закупівлю урана. А

також розпочато підготовчі
роботи на Новокостян-
тинівському урановому ро-
довищі, з якого наприкінці
2008 року очікують одержа-
ти першу тонну уранової
продукції.

Тож віра додає сил. Але
робітничому люду потрібно
вижити зараз. І це мало б
ще більше непокоїти владу
за всією вертикаллю — від
директора «Цирконію» до
Президента країни.

Ось таку позицію повсяк-
час відстоює профспілковий
лідер підприємства.

На знімках: плавиль-
ник Анатолій ДЕРКО за
пультом управління елект-
ронно-променевої уста-
новки; майстер виробниц-
тва відділення екстракції
Ольга КУЛІШ та інженер-
технолог Олена СТЕПАНО-
ВА (фото на 1-й стор.).
Фото Василя КІСІЛЬОВА

Про таких людей, як
Микола Ковальчук, кажуть
«золотий фонд станції». І це
справді так. Адже за роки
роботи на ядерному об’єкті
вони здобули неоціненний
досвід, багаті знання, які охоче
передають молодим колегам.

Про атомну енергетику
Микола мріяв усе життя. Сам
родом із Вінниччини. Згадує, як
торував дорогу до майбутньої
професії.

— По радіо почув, що буду-
ється атомна станція на Поліссі.
Подумав, здорово було б потра-
пити в ядерну енергетику.

Атомник для мене завжди звуча-
ло і звучить гордо. Тож поїхав вті-
лювати свою мрію в Одесу, де
поступив у політехнічний інститут
на факультет атомної енергетики.

Роки навчання пролетіли
швидко. Микола Ковальчук
отримав призначення на Чор-
нобильську АЕС.

— Мені завжди хотілося пра-
цювати на Рівненській станції.
Чудовий край. Чисте повітря. А
природа яка! Я вже майже 30
років на цій землі, а намилувати-
ся нею не можу. Але на РАЕС
тоді було тільки три направлен-
ня, і я, на превеликий жаль, не

потрапив у число тих щасливчи-
ків. Хоча невдовзі добився свого
і з грудня 1982-го вже розпочав
працювати на Рівненській АЕС.

Микола Михайлович вважає й
переконаний у цьому нині, що
хороший спеціаліст атомний
об’єкт має знати досконало. Тож
свою професійну кар’єру на РАЕС
розпочав машиністом-обхідни-
ком допоміжного обладнання.
Працював і вчився. Бо запоруку
успіху вбачав у постійному підви-
щенні професійного рівня. Цю
заповзятливість і наполегливість
не могли не помітити у колективі.
Згодом він був уже старшим
машиністом ТЦ, потім начальни-
ком зміни турбінного цеху, а з
1989 року — начальник зміни бло-
ків 1, 2. Стрімкому кар’єрному
росту сприяли як власна трудо-
любивість, енергійність, так і той
факт, що йому пощастило працю-
вати поруч з непересічними,
залюбленими у свою справу
людьми — Миколою Фрідманом,
Анатолієм Січкарем, Андрієм
Лук’яненком, Анатолієм Дво-
рецьким, Володимиром Синявсь-
ким... Одним з його наставників
був Ігор Могила, заступник голов-
ного інженера з експлуатації.

На посаді начальника зміни
блоків 1, 2 М. Ковальчук про-
працював майже 20 років. Він
чудовий співрозмовник і охоче
ділиться думками про діяль-
ність підприємства, галузі.
Головне, вважає, в роботі екс-
плуатаційників — чесність, від-
критість, порядність. І що саме
з таких понять починається
безпека — головний постулат
атомників.

Взагалі, робота начальника
зміни блоків полягає в тому, щоб
скерувати так діяльність усіх
цехів, виробничих підрозділів,
щоб вони працювали як єдиний,
добре відлагоджений механізм.

— Я починав працювати з М.
Ковальчуком у 1985 році, — роз-
повідає старший начальник
зміни блоків 1, 2 Віктор
Черновол. — Тоді він уже обіймав
посаду начальника зміни турбін-
ного, я був начальником зміни
реакторного цеху. З початку 90-х
років ми працювали начальника-
ми зміни блоків 1, 2. І за всі ці
роки спільної роботи можу ска-
зати тільки одне: це прекрасна
людина, грамотний спеціаліст,
відповідальний працівник, який
вміє згуртувати людей.

Його активну позицію відмі-
чають й інші колеги. Адже
Микола Михайлович обирався
головою цехкому управління
експлуатації і членом профкому
від оперативного персоналу.

Саме за сумлінну працю на
оперативній роботі М. Ковальчука
нагороджено Почесною грамо-
тою ДП НАЕК «Енергоатом»,
нагрудним знаком «Відмінник
атомної енергетики України».

Нині Микола Михайлович
працює провідним інструкто-
ром НТЦ з підготовки начальни-
ків змін блоків 1, 2, передає
свої знання тим, хто продовжу-
ватиме його справу, вчить «від-
чувати життя блоків, працювати
єдиною командою».

Лідія ШМИРКО
На фото Надії ТИМОФЄЄН-

КО: Микола КОВАЛЬЧУК разом з
молодими колегами

ПРОФЕСІОНАЛЬНА РОБОТА СПІЛЧАН

Благодаря поддержке представитель-
ства фонда Фридриха Эберта в Украине и
Беларуси 15—18 июня на базе туристиче-
ского комплекса «Пролісок» (г. Киев) состо-
ялся семинар Организации молодежи (ОМ)
Атомпрофсоюза на тему: «Информационная
политика в профсоюзной организации».
Участие в семинаре приняли представители
молодежи большинства профорганизаций,
входящих в состав Атомпрофсоюза, и пред-
ставители независимого профсоюза горня-
ков Республики Беларусь.

Семинар проводили профсоюзные препода-
ватели организации молодежи Атомпрофсоюза
Елена Романова и Дмитрий Созинов. В первый
день семинара участники выделили основные
направления распределения информации в
профсоюзной организации, выяснили уровень ее
достаточности и своевременности, ознакоми-
лись с методами и формами ее передачи. На сле-
дующий день участники, работая в группах и
используя выработанный за первый день матери-
ал, попытались сформировать информационную
политику профсоюзной организации. Интересно
то, что каждая из групп предложила свое видение
информационной политики. Это говорит о разно-
образии видов информации, представленной в
современном мире, и способов ее передачи, о
разном уровне информационной работы в той
или иной профсоюзной организации.

Участники семинара, а среди них были и
члены ЦК Атомпрофсоюза, выступили с предло-
жением обратиться в комиссию ЦК профсоюза
по организационной и информационной работе,
профсоюзному обучению для проведения семи-
наров подобной тематики и в дальнейшем.

В рамках семинара прошло заседание
президиума центрального совета ОМ Атом-
профсоюза.

Виталий ВАХРУШЕВ

ПРОФСПІЛКОВЕ НАВЧАННЯ

ВІТАЄМО

3 липня 2008 року
зустрічає свій день

народження головний
бухгалтер

Енергодарської
об’єднаної організації

Атомпрофспілки

Ольга Миколаївна
ПЛОТНІКОВА.

Її трудова діяльність на
профспілковій ниві — це
приклад сумлінного служін-
ня людям. Вона — досвід-
чений фахівець, мила і
людяна у спілкуванні, авто-
ритетна і шанована серед
членів профспілки «столиці атомних енергетиків».

Бажаємо Вам чудового фізичного і духовного само-
почуття, від Бога — щастя, а від рідних і близьких —
любові, успіхів у роботі та довголіття.

Колеги, друзі

КОВАЛЬЧУК ПРОСТО ПРАЦЮЄ.
ТАК БУЛО ЗАВЖДИ!

РОЗПОЧАТО НОВИЙ ЕТАП РОБОТИ ICEM



Найменування

Середньомісячна заробітна плата
1-го працюючого (грн.)

2007 р.
2008 р.

за 4 міс. травень за 5 міс.
Атомно-промисловий
комплекс 2972 3944 4211 3998

у тому числі:

Енергетика 3268 4430 4745 4493

НАЕК «Енергоатом» 3268 4430 4745 4493

Промисловість 2234 2737 2784 2747

ДП «Придніпровський
гідрометалургійний завод» 1484 1351 1360 1404

ДП «Придніпровський завод
кольорових металів» 1461 1679 2258 1782

ДП «Дніпропетровський завод
прецизійних труб» 1203 1266 1212

ДП «Бар’єр» 1318 1462 1811 1559

ДП «Магніт» 872 908 940 914

ДП «Смоли» 1395 1566 1692 1593

ДП «Східний гірничо-
збагачувальний комбінат» 2414 3012 3024 3014

ДП «Цирконій» 1347 1479 1690 1522

ДП «Придніпровський
хімічний завод»** 1285

Інші 1717 1833 2165 1900

ДП «Державний науково-
інженерний центр систем 
контролю та аварійного
реагування»

1847 2307 1919 2244

КДІІВД «Енергопроект» 1837 2323 2385 2333

ДП «Севастопольський націо-
нальний університет ядерної
енергії та промисловості»

1365 1640 1903 1692

ДП «Український науково-
дослідний та проектно-розві-
дувальний інститут промисло-
вої технології»

2236 2356 3531 2584

ДП «38 ВІТЧ» 1191 1643 1744 1666

Будівництво 1854 2359 2801 2452

ДП «Дирекція підприємства,
що будується на базі
Новокостянтинівського
родовища уранових руд»

1832 2216 2779 2333

3 липня 2008 року 3№27 (397)

Згідно із законодавством
України всі підприємства та
організації сплачують податки
та внески до фондів соціального
страхування — пенсійного, на
випадок безробіття, з тимчасо-
вої втрати працездатності та від
нещасного випадку. Нарахо-
вуються вони на фонд оплати
праці (ФОП). Так звані страхові
внески становлять нині в
середньому 37,5 відсотка ФОП.
На кожний вид соціального
страхування, щомісяця, окрім
медичного, яке ще не узаконе-
не, внески до фондів спрямо-
вуються окремо.

Страхові внески платять
роботодавці та наймані праців-
ники в таких розмірах: на страху-
вання на випадок безробіття
роботодавці 1,3 відсотка від
ФОП, наймані працівники 0,5 від
заробітної плати; на страхування
з тимчасової втрати працездат-
ності відповідно 1,5 і 1 відсоток;
на пенсійне страхування — 33,2 і
2 відсотки; на страхування від
нещасного випадку 1,5 відсотка
платять тільки роботодавці.
Співвідношення сплати внесків
на загальнообов’язкове держав-
не соціальне страхування робо-
тодавці/застраховані особи ста-
новить 91,5:8,5.

Уже не один рік обговорюєть-
ся питання так званого єдиного
соціального внеску. Сторони соці-
ального діалогу ламали списи
навколо цього питання: «бути чи
не бути соціальному внеску?»,
«краще це буде чи гірше?», поси-
лалися на різний зарубіжний
досвід. Сьогодні з усього видно,
що і профспілки , і роботодавці та
й влада констатують необхідність
змінити методологічні підходи до
соціального страхування та за-
провадження єдиного соціально-
го внеску. Вбачається, що при
цьому зменшаться навантаження
на ФОП, адміністративні витрати
як на утримання фондів, так і на
підприємствах, які платять вне-
ски. Відповідні законодавчі про-
позиції вже розглядаються у
Верховній Раді України.

Комітет Верховної Ради з
питань соціальної політики та
праці наприкінці травня провів
засідання «круглого столу» з обго-
ворення методологічних підходів
до визначення розміру єдиного
соціального внеску та пропорцій
щодо його розподілу між робото-
давцем і працівником, а також
перерозподілу між усіма фондами
соціального страхування.

У засіданні взяли участь
представники відповідних міні-
стерств і відомств, керівники
фондів, роботодавців і профспі-
лок, вчені.

Учасники засідання у нада-
них матеріалах та у виступах
доповідачів мали можливість
широко ознайомитися із зару-
біжним досвідом організації
соціального страхування, різни-
ми поглядами та висновками,
співвідношенням сплати подат-
ків між роботодавцями та най-
маними працівниками.

На думку Інституту демографії
та соціальних досліджень,
«сучасний розмір внесків по
загальнообов’язковому держав-
ному соціальному страхуванню
не видається надто високим
порівняно з іншими європейськи-
ми країнами, особливо з огляду
на те, що в Україні значно нижча
межа працездатного віку. В усіх
європейських країнах, крім
Білорусі та Російської Федерації,
пенсійний вік жінок на 5—12
років, чоловіків — на 2—7 років
вищий, ніж в Україні, Відповідно
більший контингент платників
податків», тому «сьогодні нагаль-
ної необхідності і, тим більше,
об’єктивних підстав для знижен-
ня тарифів по соціальному стра-
хуванню в Україні немає. Тарифи
не бажано знижувати також з
огляду на очікуване запровад-
ження медичного страхування, —

доцільніше зробити перерозпо-
діл існуючих тарифів між фонда-
ми. Загалом запровадження єди-
ної системи збирання соціальних
внесків слід розглядати лише як
початок адміністративної рефор-
ми системи соціального захисту,
що відкриває можливість ство-
рення єдиного комплексу соці-
альних послуг, формування та
реалізації цілісної соціальної
політики, покращення якості
соціальних послуг».

Інші пропозиції полягали в
необхідності зменшення наванта-
ження на фонд оплати праці,
тобто зменшення загального роз-
міру єдиного соціального внеску,
у тому числі за рахунок внеску,
який будуть сплачувати робото-
давці, шляхом його перерозподі-
лу з найманими працівниками.

Як основна обговорювалася
пропозиція Комітету Верховної
Ради з питань соціальної політи-
ки та праці. Він полягав у зміні
розподілу витрат на соціальний
внесок між роботодавцями та
найманими працівниками і
незначному збільшенні загаль-
ного його розміру. Зокрема,
комітет запропонував такі розмі-
ри єдиного соціального внеску
за видами соціального страху-
вання: на випадок безробіття —
1 відсоток при діючому 1,3 від
роботодавця і 0,8 відсотка від
найманого працівника при дію-
чому 0,5; з тимчасової втрати
працездатності — 1,5 від робо-
тодавця і 1 відсоток від наймано-
го працівника (без змін порів-
няно з діючим); пенсійного
страхування — 17,5 відсотка при
діючому 33,2 від роботодавця і
17,7 при діючому 2 відсотки
від найманого працівника; від
нещасного випадку — залишити
діючий розмір 1,5 тільки від
роботодавця; на медичне стра-
хування — 3 відсотки тільки від
роботодавця. Загальний розмір
— 24,5 від роботодавця і 19,5
відсотка — від найманого пра-
цівника. Загалом 44 відсотки.

Необхідні умови для такого
перерозподілу полягають у тако-
му: обов’язкове визначення роз-
міру прожиткового мінімуму з
урахуванням суми страхових
внесків на загальнообов’язкове
державне соціальне страхуван-
ня, доведення розміру мінімаль-
ної заробітної плати до рівня
прожиткового мінімуму і збіль-
шення розміру відрахувань з
найманих працівників при одно-
часному відповідному підвищен-
ні заробітної плати за рахунок
зменшення нарахувань на фонд
оплати праці.

У більшості європейських
країн дві третини–три четвертих
частини загального розміру вне-
сків по обов’язковому соціально-
му страхуванню сплачує робото-
давець, а одну третину-одну
четверту частину — працівник.
Деякі країни використовують
близький до паритетного розпо-
діл (Великобританія, Польща,
Словенія, Болгарія планують
перейти до паритетного розподі-
лу в 2009 році).

Міжнародна організація пра-
ці рекомендує при розподілі вне-
сків на соціальне страхування не
переступати межу 50 на 50. При
визначенні розміру внеску по
страхуванню від нещасного
випадку на виробництві, який
переважно сплачують тільки
роботодавці, у більшості країн
враховуються види економічної
діяльності та рівень професійно-
го ризику, розподіли на групи.
Як правило, працівники пенсій-
ного віку внески на страхування
від безробіття не сплачують.
Часто застосовуються диферен-
ційовані ставки внесків для дея-
ких категорій працівників —
молоді, інвалідів, осіб пенсійно-
го чи передпенсійного віку.

Світовий досвід виробив кіль-
ка підходів до оптимізації опера-
цій із страховими і пенсійними

внесками, Найпоширенішим з них
є передача права на збір страхо-
вих внесків податківцям або вико-
нання спільних для страхових
фондів функцій якоюсь однією
структурою. 

З огляду на зарубіжний
досвід, стан економіки України,
практику функціонування фондів
соціального страхування і йшло
обговорення проектів про систе-
му збору та обліку єдиного соці-
ального внеску на загально-
обов’язкове державне соціальне
страхування, яких зареєстровано
декілька, вони мають чимало
спільних рис та розбіжностей,
проте жоден не відповідає вимо-
гам сучасності і всі вони потре-
бують доопрацювання. Найбільш
прийнятним, на думку деяких
промовців та надісланих пропо-
зицій, є проект за №1065 від 15
червня 2006 року.

Під час обговорення вносили-
ся пропозиції про щорічне прове-
дення консультацій та переговорів
щодо розмірів страхових внесків
на всі види соціального страхуван-
ня між соціальними партнерами
при укладенні Генеральної угоди і
внесення узгоджених пропозицій
Верховній Раді України, врахуван-
ня реальних результатів надход-
ження коштів, про те, що необхід-
ною умовою запровадження
єдиного соціального внеску має
бути реформування системи
оплати праці та політики доходів
населення, поступове збільшення
розмірів внесків та перерозподілу
їх між роботодавцями й працівни-
ками та інші. Найбільше виникло
питань щодо розміру внесків та
порядку їх нарахування від підпри-
ємців та осіб, які самостійно
забезпечують себе роботою,
особливо стосовно їх пенсійного
забезпечення.

Федерація професійних спілок
працівників кооперації та інших
форм підприємництва України
запропонувала встановити розмір
єдиного соціального внеску на
рівні 28 відсотків з поступовим
зниження його до 20 відсотків,
розподіливши сплату у співвідно-
шенні 70 відсотків для роботодав-
ців та 30 — для працівників.

Говорилося про позитивні
сторони запровадження єдиного
соціального внеску, зокрема,
про спрощення процедури взає-
модії роботодавців з фондами. Із
запровадженням системи збору
та обліку єдиного соціального
внеску адміністративні витрати
роботодавців на нарахування
страхових внесків, оформлення
платежів, підготовку та подання
звітності, актів перевірок тощо
скоротяться вдвічі. Загальна еко-
номія коштів, за підрахунками
Мінпраці, становитиме близько
одного мільярда гривень.

Створення Державного
реєстру соціального страху-
вання, який включатиме інфор-
маційну систему відомостей
про платників єдиного соціаль-
ного внеску та про застрахова-
них осіб, забезпечить повноту
та надійність персоніфіковано-
го обліку, доступність інфор-
мації для застрахованих осіб
щодо набутих страхових прав,
оперативність та адекватність
призначення страхових вип-
лат, цільове використання
коштів соціального страхуван-
ня. Збір внесків передбачаєть-
ся доручити Пенсійному фонду
з розподіленням їх між іншими
фондами.

Учасники «круглого столу»
після детального та бурхливого
обговорення теми підтримали
проект рекомендацій Комітету з
питань соціальної політики та
праці і висловилися за створення
міжвідомчої робочої групи з роз-
робки законопроекту щодо визна-
чення розміру єдиного соціально-
го внеску на загальнообов’язкове
соціальне страхування.

Петро ВАСИЛЕНКО

У ПРОФІЛЬНИХ ПАРЛАМЕНТСЬКИХ КОМІТЕТАХ

ГОТУЙТЕСЯ ПЛАТИТИ СОЦІАЛЬНІ
ВНЕСКИ ПО-НОВОМУ

ЗАРОБІТНА ПЛАТА — ОСНОВА МОТИВАЦІЇ ПРАЦІ

Середньомісячна заробітна плата працівників
підприємств атомно-промислового комплексу

за січень—травень 2008 року

Інформацію підготовлено за даними Мінпаливенерго України

** відсутність звітності

Работа в шахте, даже на поверхности, — занятие
нелегкое, а тем более под землей. В результате боль-
ших физических и психологических нагрузок в орга-
низме накапливается усталость и в какой-то момент
он дает сбой, начинаются проблемы со здоровьем.

Именно для того, чтобы уменьшить риск заболеваемо-
сти среди работников, и был задуман руководством
шахты кабинет психологической разгрузки. Начинание
социальных партнеров поддержал профком предприятия.

СОЦІАЛЬНА ВІДПОВІДАЛЬНІСТЬ ПАРТНЕРІВ

Смолинская шахта: воплощение
медико-профилактических планов

Конечно, от начала за-
думки до ее воплощения
прошло немало времени. За
выполнением задач первос-
тепенной важности реали-
зация проекта часто отодви-
галась на неопределенный
срок, но такой уж человек
директор шахты Виктор
Васильевич Коваленко, если
что-то пообещал, непре-
менно выполнит.

И вот недавно кабинет
психологической разгрузки
стал реальностью.

Мягкие, уютные кресла,
картины, цветы, журчание
воды, шум прибоя, тихая
музыка, щебетание птиц —
все располагает к отдыху,
помогает расслабиться.
Снять физическое напряже-
ние можно в массажном
кресле. Но здесь главный
принцип — не навредить,
поэтому массажные проце-
дуры отпускают по назначе-
нию врача.

Кабинет работает круг-
лосуточно. Прийти сюда
может каждый желающий.

Машинист подъема Нет-
реба Татьяна Ивановна поде-
лилась своими впечатления-
ми:

— Хожу сюда перед
сменой, заряжаюсь энер-
гией. Массажное кресло
— это чудо! Приняла всего
6 процедур, а результат

налицо. После смены бегу
на дачу, или, наоборот, и
спина не болит, как рань-
ше. Фельдшера здесь
очень милые, вниматель-
ные, чуткие. Большое им
спасибо за заботу, а руко-
водству шахты огромная
благодарность за такой
подарок!

Фельдшер Ольга Синель-
ник отработала в шахтном
здравпункте уже 35 лет, с
самого его основания. Как
медик она пришла на шахту
первая с приказом об откры-
тии здравпункта. Здесь все
ей знакомо и все ей знакомы.

— В последние год-два
многое изменилось в лучшую
сторону, — рассказывает
Ольга Васильевна. — Посте-
пенно ремонтируются поме-
щения, кроме кабинета
психологической разгрузки,
установлен ингалятор, рабо-
тает стоматологический каби-
нет. Теперь бы нам установку
фитотерапии сюда приобре-
сти, кварцевые лампы в баню
установить, чтобы шахтеры по
две минутки загорали, да
кабинет приема отремонти-
ровать... — мечтает она.

Очень хочется, чтобы эти
мечты сбылись.

Наталья ВАСИЛЬЕВА,
Смолинская шахта,
Кировоградская обл.



Дуже прикро, що згадуємо ми
про спорт тоді, коли вболіваємо
за улюблену команду під час різ-
номанітних міжнародних турнірів.
І робимо це, як правило, з пляш-
кою пива, бо ж і рекламується
воно видатними авторитетними
спортсменами як цілющий засіб
для здоров’я і згуртування дру-
зів. Але ж це нонсенс! І з такою
рекламою потрібно щось вирішу-
вати на державному рівні.

Треба довести українцям, що
здоровим бути модно і престиж-
но. І почати можна з ранкової гім-
настики, з пробіжки по алеям
рідного міста. Повірте, почувати-
метеся набагато бадьорішими і
впевненішими, ніж після літрово-
го кухля пива.

Глибокі витоки має спортивне
життя на колишньому Придніпровсь-
кому хімічному заводі. Великим ентузі-
астом і проповідником спорту та здо-
рового способу життя був тодішній
директор заводу (нині покійний)
Михайло Прокопович Аношкін, сторіччя
від дня народження якого відзначали
заводчани 2007 року. Він був ініціато-
ром будівництва у 1956 році сучасного
на той час спорткомплексу — стадіону
«Перемо-га», дитячої спортивної
школи, плавального басейну на 50 мет-
рів з десятьма доріжками, який нині
після реконструкції місцевою компані-
єю «Мікомп» вважається кращим в
Україні, тризального тенісного палацу
спорту. І все це, зауважу, будувалося
для користування і потреб людини
праці. Молодь, та й не тільки вона, тоді
залюбки займалася спортом. Стадіон
«Перемога» на той час був одним з най-
популярніших і найбільш відвідуваних у
місті. Заводські спортсмени з успіхом
виступали на обласних, республікан-
ських, всесоюзних та й всесвітніх зма-
ганнях.

Щорічно на стадіоні проходили
спартакіади серед цехових колекти-
вів з 14 видів спорту. Заводський

колектив фізкультури, який одержав
статус спортклубу «Прометей» у
1964 році, проводив змагання з лег-
кої атлетики, присвячені пам’яті
майстра спорту СРСР В. Морозова,
традиційні турніри серед ветеранів з
тенісу на приз М. Аношкіна.

З 1967 року спортклуб «Про-
метей» започаткував заняття з
виробничої гімнастики, з подальшим
відкриттям у цехах оздоровчо-від-
новлювальних центрів здоров’я, кім-
нат психологічного розвантаження,
кімнат відпочинку з саунами, басей-
нами і тренажерними залами.

У 1993 році в Україні було засно-
вано спортивне товариство «Атом
України», до якого увійшов і наш
колектив. У 1994—1995 роках у
Спартакіаді Атомпрофспілки наші
спортсмени посіли перше місце з
основних видів спорту. За роки свого
існування СК «Прометей» підготував
одного учасника Олімпійських ігор,
понад 30 чемпіонів і призерів пер-
шості світу, Європи, СРСР, України,
шість майстрів спорту міжнародного
класу, 183 майстри спорту, три
заслужених тренери України.

Спорт і нині популярний серед
заводчан, збірна проммайданчика ПХЗ
брала участь у Спартакіаді Атомпроф-
спілки і отримала нагороди. Зма-
гаються нині не цехи, а заводи, на які
розпався ПХЗ — флагман хімічної
індустрії України. Ініціатором відрод-
ження змагань і проведення спарта-
кіади між заводами є Представник у
Дніпродзержинській об’єднаній ор-
ганізації профспілки Тамара Олек-
сіївна Федоренко, вона очолює суд-
дівську колегію.

На початку 2008 року на спільному
засіданні голів профкомів проммай-
данчиків колишнього ПХЗ постановили
відродити проведення спартакіад між
заводами. Вперше за десять років
проводиться спартакіада серед трудя-
щих з п’яти видів спорту. У квітні—
травні відбулися змагання з шахів,
шашок, настільного тенісу. У них брали
участь команди з ДНВП «Цирконій», ДП
«Смоли», ПЗЦМ, МСЧ-8. Обов’язкова
умова — на двох чоловіків присутність
однієї жінки — була виконана.

Активну участь у змаганнях від
ДНВП «Цирконій» взяв завжди бадьо-
рий, усміхнений і доброзичливий капі-
тан команди Олексій Чоха, який згурто-
вує навколо себе ветеранів спорту,
молодь і дітей на житловому масиві
БАМ, на заводі, турбазі й у садовому
товаристві «Каштан». До його ветеран-
ської команди входять С. Москаленко,
Е. Морозов, Т. Ступак, В. Шашкіна, Ю.
Андрієнко, які завжди активно і з задо-
воленням змагаються з багатьох видів
спорту. Від ДП «Смоли» найактивніші —
В. Туманцев, Л.Чумак та капітан
О.Солодовник — спортсмен з великим
стажем, закоханий у спорт з дитинства.

Змагання проходили азартно,
весело та у запеклій боротьбі.
Переможці отримали нагороди, дип-
ломи та грошові премії. У жовтні від-
будуться спортивні ігри з м’ячем — це
міні-футбол, волейбол, баскетбол.

Людмила СТАНЧЕНКО,
голова жіночої ради

ДНВП «Цирконій»
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ЩИРО ВІТАЄМО З ДНЕМ НАРОДЖЕННЯАТОМПРОФСПІЛКА: ВІДРОДЖЕННЯ ФІЗКУЛЬТУРНО-СПОРТИВНИХ ТРАДИЦІЙ

Дитяча збірна команда житлового масиву БАМ

Щорічні змагання до Дня Незалежності України у житловому масиві БАМ організовує

Олексій ЧОХА — капітан команди ДНВП «Цирконій» (на знімку — другий ліворуч)

НА ДУМКУ ВЧЕНИХ

ЗБЕРЕГТИ ДОВШЕ РОЗУМ І ПАМ’ЯТЬ
Щоб наш мозок працював як слід, необхідно вживати

продукти з великою кількістю мікроелементів і вітамінів.
Проте треба зважати, що «шкідливий» холестерин,

який міститься в деяких продуктах, може притупляти
гострий розум. На думку вчених, саме ця речовина є
головною причиною атеросклерозу — осідаючи на стін-
ках судин, холестерин призводить до порушення мозко-
вого живлення. Холестерин міститься в яйцях, салі, сме-
тані, жирному м’ясі. Якщо з’їсти більше двох курячих
яєць на добу, можна перебрати добову норму цієї речо-
вини.

Щоб пам’ять і розум якомога довше збереглися,
потрібно утримуватися також від надмірного вживання
солі і цукру. Перше може призвести до крововиливу в
мозок, а друге — до інфаркту.

У природі існує і «корисний» холестерин, на який
багата червона квасоля, оливкова олія, соєве масло,
апельсиновий сік, помідори.

Поліпшенню мозкового кровообігу сприяють і віта-
мінні комплекси, які продаються в аптеках: від їх вживан-
ня клітини сірої речовини отримують більше кисню, акти-
візується обмін речовин, швидше проходять нервові
імпульси, а отже, збільшується «швидкість думки».
Полівітаміни також запобігають розвитку склерозу і
допомагають засвоюватися глюкозі.

ФІТНЕС-«НАРКОМАНИ»?
На думку вчених, пристрасть до виснажливих фізичних

навантажень у тренажерному залі — не просто прагнення
поліпшити свою форму, а справжнісінька залежність.

Вправи сприяють виробленню ендорфіну, який, як відо-
мо, є хімічною першопричиною позитивних емоцій. Вже
виникла категорія фітнес-«наркоманів», які, пропустивши
одне—два заняття, починають відчувати справжню «ломку».
Фахівці елітних центрів психологічної допомоги констатують
сумну закономірність: останнім часом серед їхніх клієнтів
дедалі частіше з’являються люди, які втратили здатність
вести нормальний спосіб життя, замінюючи його на заняття
фітнесом. Ці люди не можуть провести й дня без гантелей,
штанг, тренажерів, і пропустити чергове тренування для них
значно страшніше, ніж не з’явитися на власне весілля.

Деякі додають до вправ низькокалорійне харчування,
доводячи організм до виснаження, після чого непритомні-
ють просто в залах спортивних комплексів, стають дратів-
ливими та страждають на безсоння.

Щоб уникнути залежності, варто частіше змінювати про-
граму тренувань, поєднувати заняття в тренажерному залі з
активним відпочинком на свіжому повітрі й іншими видами
фітнесу: уроками танців, заспокійливою йогою тощо.

У жодному разі не можна перебільшувати навантаження,
дозволяючи собі інтенсивні тренування не більш ніж три—чоти-
ри рази на тиждень тривалістю півтори—дві години кожне.

Валерія Васильовича ОНУФРІЄНКА — члена ЦК
Атомпрофспілки, заступника голови профкому ВП
ЮУАЕС (4 липня).

Віктора Івановича РЯБУХІНА — члена ЦК
Атомпрофспілки, голову профкому Харківського ДМС
«Радон» (2 липня).

ПРОБЛЕМИ ЛЮДСЬКОГО ДОБРОБУТУ НА ЧАСІ

Доповідь на цю тему
зробила директор Інституту
демографії та соціальних
досліджень, член-кореспон-
дент НАН України Елла
Лібанова.

Вона зазначила, що ана-
ліз інфляційних процесів
охоплює період від 2002
року по січень 2008-го.
Чотири місяці цього року не
досліджувалися. Також за-
уважила, що дослідники
намагалися убезпечитися від
політичних висновків і оцінок
стосовно інфляційних проце-
сів і використовували тільки
економічні методи.

Аналізуючи інфляцію з
2002 по 2007 роки, було
з’ясовано, що всі досліджува-
ні фактори впливають на
зростання цін з певним
лагом. Лише менше третини
варіації цін обумовлена дово-
лі швидким впливом — чоти-
римісячним. Левова частка
чинників впливає з лагом
7-8-9 місяців. Тобто можна
говорити про те, що теперіш-
ня інфляція вже була закладе-
на в попередньому періоді —
4-7-8-9 місяців тому. Тож, хоч
би які були намагання щось
зробити, неможливо зрушити
тенденцію, що вже закладена
раніше, принаймні у най-
ближчі місяці.

Два фактори — зростан-
ня грошової маси і заробіт-
ної плати спричиняються до
інфляції з лагом два, чотири
і сім місяців, причому, якщо
збільшення грошової маси
впливає з меншим інтерва-
лом, то зростання заробіт-
ної плати — із семимісячним
лагом. Як приклад, підви-
щення цін у вересні 2007
року на 2,4 відсотка вплину-
ло на інфляційні процеси на
початку 2008 року, а зрос-
тання цін у лютому-березні
цього року неминуче вплине
на інфляцію згодом.

Значний вплив здійсню-
ють коливання курсу гривні
до євро, зрозуміло, що чим
більший курс євро, тим біль-
ше витрачаємо. До того ж
значну частину імпорту
Україна отримує з Європи
або через Європу. Це, без-
перечно, впливає на зрос-
тання цін.

Коливання ВВП діє з
лагом у дев’ять місяців.
Якщо проаналізувати дина-
міку ВВП помісячно, то, для
прикладу, зниження ВВП у
липні 2007 року на 3,8 впли-
нуло на зростання цін у квіт-
ні 2008 року. Очевидним є
те, що зростання ВВП у
будь-якому періоді знижує
інфляційні процеси.

Важливим чинником ін-
фляції є кредити для насе-
лення, які починаючи з 2000
року зростали щорічно утри-
чі. Це впливає на купівельні
спроможності населення. За
рахунок кредитів роздрібний
товарообіг може збільшити-
ся на більш як сорок відсот-
ків. Тому важливим є регу-
лювання кредитування.

Аналіз свідчить, що інф-
ляція до 10 відсотків ще
терпима, а якщо більше, то
це вже становить значну
загрозу.

Найбільше інфляційні
процеси торкаються продо-
вольчих товарів, буквально в

усі періоди, зростання цін на
промислові товари спосте-
рігалося значно рідше і в
незначних розмірах. Ціни на
продовольчі товари зросли
утричі, а на непродовольчі —
у півтора рази.

Зростання цін на послу-
ги спричинені підвищенням
цін на житлово-комунальні
тарифи. Саме останні зай-
мають найбільшу питому
вагу в структурі послуг.

За висновками вчених,
при негативних інфляційних
процесах в усіх досліджува-
них періодах найбільше
терплять люди, які належать
до груп найбідніших та бід-
них. У цих групах набагато
збільшуються витрати на
харчування. Якщо громадя-
ни, які відносяться до групи
бідних, витрачають на харчу-
вання 65 відсотків доходів,
то не бідні — 52 відсотки.

Витрати на житлово-
комунальні послуги в усіх
групах практично однакові.

Незначних коливань в
усіх групах зазнають витра-
ти на медицину.

На інфляційні процеси
надзвичайно гостро впли-
ває те, що заробітна плата
зростає швидшими темпа-
ми, ніж ВВП. На жаль, це
явище в Україні спостеріга-
ється, тобто має місце
ситуація, коли кажуть, що
живемо на незароблені
гроші.

Велика різниця у витратах
серед різних груп насе-
лення на відпочинок, відвіду-
вання ресторанів, перука-
рень, страхування, особливо
автомобілів, які, зрозуміло,
страхують люди не бідні.

Кричущими є підвищен-
ня цін на м’ясо та м’ясопро-
дукти, фрукти. Ці товари
більше споживають замож-
ніші люди.

Е. Лібанова зазначила,
що сьогоднішній стан соці-
ального захисту бідних не
дає потрібного результату.
Всі уряди абсолютно одна-
ково підходили до розв’я-
зання цієї проблеми, нама-
гаючись збільшити витрати
на соціальні цілі, менше
дбаючи про систему надан-
ня соціальних допомог. На
жаль, система соціального
захисту сьогодні не працює
належним чином.

В обговоренні доповіді
взяли участь представни-
ки Національного банку,
міністерств економіки, фі-
нансів, комітету статисти-
ки, вчені.

Серед рекомендацій
було звернуто увагу на
необхідність розробки кон-
кретних заходів щодо соці-
ального захисту населення
від інфляції по всіх її чинни-
ках, зокрема, підвищення
заробітків має відповідати
зростанню ВВП, більшу
частку доходів слід витра-
чати на інвестиційні проек-
ти та розвиток виробницт-
ва, встановити диференці-
йовані ставки по кредитах,
швидше запроваджувати
прогресивну шкалу   опо-
даткування, персоніфікова-
ну та адресну систему
надання соціальних пільг.

Петро ВАСИЛЕНКО

Соціальні загрози інфляції
У рамках постійно діючого «круглого столу» з соці-

альних проблем в Інституті демографії та соціальних
досліджень за участю фахівців законодавчої, виконав-
чої гілок влад, провідних науковців, представників між-
народних організацій відбулося засідання на тему
«Соціальні чинники та соціальні наслідки інфляції».

БУТИ МОДНИМ —
ОТЖЕ, БУТИ ЗДОРОВИМ
БУТИ МОДНИМ —
ОТЖЕ, БУТИ ЗДОРОВИМ


